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ػذد اػضاء اللجٌت والخأهيل الؼلوي والخبزة الؼوليت ,وهذفج هذٍ الذراست الً الخؼزف ػلً هذي حأثيز هؼاييز فاػليت لجٌت الوزاجؼت )الاسخقلاليت ,

دػن وظيفت وواع اػضاء اللجٌت ( , بالإضافت الً بياى حأثيز ههام لجٌت الوزاجؼت )الاشزاف والزقابت ػلً الخقاريز الواليت وفحصها ,,وػذد هزاث اجخ

والي الوزكش الالوزاجؼت الذاخليت ,ودػن وظيفت الوزاجؼت الخارجيت ,ودراست ًظن الزقابت الذاخليت ( في الحذ هي اساليب الوحاسبت الابذاػيت في قائوت 

( اسخباًت اسخزد 97حصوين اسخباًت كأداة لجوغ البياًاث وحىسيؼها بىاقغ )وحن .,وقائوت الذخل ,وقائوت الخذفقاث الٌقذيت في الوصارف الؼزاقيت الاهليت

اكثز الوؼاييز حأثيزا  الً اىحىصلج لخحليل البياًاث والىصىل الً ًخائج الذراست .  Spss( اسخباًت ,وحن اسخخذام بزًاهج الخحليل الاحصائي  64هٌها  )

ومن اهم توصيات  . وهي اكثز الوهام حأثيزا هى ههوت الاشزاف والزقابت ػلً الخقاريز الواليت وفحصها ،هى هؼيار الخأهيل الؼلوي والخبزة الؼوليت
حخضوي ػقىباث لحالاث الخلاػب والخحزيف في القىائن الواليت وها يحذ هي اسخخذام اساليب  سزػت اصذار القىاًيي والخشزيؼاث .1الدراسة هي 

يلي:ـ )الخأهيل الؼلوي والخبزة لأػضاء اللجٌت واسخقلاليخهن ػوا يجب ػلً لجاى الخذقيق الإفصاح في حقاريزها السٌىيت للشزكت  .2الوحاسبت الابذاػيت 

فحص ًظام الزقابت الذاخليت والذاخلي والخارجي ,  الوذققدػن اسخقلاليت وفحص القىائن الواليت , وت , ػذد الاجخواػاث ,وػذد اػضاء اللجٌو, 

 والؼلاقت هغ الوذقق الذاخلي(.
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Abstract of Thesis 

This study aims at  identifying  the effectiveness of the audit committee, through  clarifying the impact 

of the effectiveness  criteria  of the audit committee  (independence, scientific qualification and practical 

experience, the committee members’number , and how many times the committee  members meet), in 

addition , identifying the impact of the  Audit Committee tasks (supervising  controlling and investigating  

the Financial  reports , supporting the function of the internal audit, supporting the function of the external 

audit, and studying the internal control systems) in  reducing the creative  accounting  methods in the 

balance sheet , the income sheet , and the cash flows sheet in the Iraqi private banks. a questionnaire is 

designed as a tool to collect data in the rate of (79) questionnaires through which (64) out of them were 

regained. The use of statistical analysis program (Spss) was use in order to get the results of the study. The 

most important findings that this study :( 1) the  scientific qualification and practical experience as being 

the most influential criterion (2) the supervising , controlling, investigating financial reporting as being the 

most  influential criterion.   Recommendations ( 1) a quick issuance of laws and legislations including 

penalties in the cases of and manipulation and misrepresentation in the sheets (2) the audit committees 

should declare in its annual reports of the Company as follows: (the scientific qualification, experience and 

the independency of the Committee members, the number of the meetings, the number of the members, 

investigation the financial statements, support the independency of the internal and external auditors, 

investigation of the internal control system, and the relationship with the internal auditor). 



 


